



6TH MUFPP REGIONAL FORUM IN AFRICA

SCHOOL MEALS PROGRAMMES FOR HEALTHIER AND SUSTAINABLE AFRICAN CITIES

10 - 11 OCTOBER 2024 | ADDIS ABABA

CONCEPT NOTE & PROGRAMME

Photo by [Yohannes Minas](#) on [Unsplash](#)



The Afrifoodlinks project has received fundings from the European Union's Horizon Europe Research and Innovation programme, under grant agreement n. 101084322.

REGIONAL FORUM PURPOSE

The **Milan Urban Food Policy Pact** (MUFPP), established in 2015, is the first and foremost **global network** aimed at promoting **sustainable food systems** in urban areas. As part of this commitment, cities around the world have come together to share experiences, strategies and best practices for creating more resilient and equitable urban food systems.

Addis Ababa is a MUFPP signatory city since 2021 and a member of its Steering Committee. In particular, the city is strongly committed to providing school meal programmes to all children. The city's experience in school meals was recognized in 2022 when Addis Ababa won the **Milan Pact Awards** in the Sustainable Diets & Nutrition category.

In 2023, **Mayor Adanech Abiebie** became Champion Mayor for the **Cities Feeding the Future initiative**, led by the MUFPP Secretariat within the Schools Meals Coalition.

This commitment will result in the city hosting the 6th MUFPP Regional Forum in Africa on 10-11 October, thus providing a platform for dialogue, collaboration and knowledge exchange among African cities.

The **6th MUFPP Regional Forum in Africa** is a unique opportunity to showcase successful examples of school meal initiatives across the African continent and to advocate towards key actors for the crucial role that cities and local governments can play in delivering this invaluable service for their citizens.

Objectives:

While creating a platform for networking and exchange, the Forum has three main objectives, as it aims to:

- Foster policy dialogue on city-led school meals programmes
- Showcase successful school meals programmes in Addis Ababa and in other African cities
- Advocate for the important role of local governments in successful school meals programmes towards international organizations and national governments.

SCHOOL MEALS IN AFRICA

In Africa, children receiving school meals account for around **72 million** across the continent, with different levels of coverage changing from country to country. As many African countries face significant **nutritional challenges**, including malnutrition, stunting, and deficiencies in essential vitamins and minerals, school meals often play a crucial role in addressing these challenges by providing children with regular access to nutritious food. To this end, several African **national and local governments** have implemented school meals programmes to address both educational and nutritional needs.

The **source of food** for school meals varies. In some cases, food is locally sourced, providing support to local farmers and communities. In other cases, especially in areas affected by conflict or food insecurity, food may be provided through international aid programs. Providing school meals can have a significant impact on **education outcomes**: children who receive regular, nutritious meals are more likely to attend school regularly, concentrate in class, and perform better academically. In some cases, school meal programmes involve the **broader community**. Parents may contribute through labor or food items, and local organizations or businesses may provide support or resources. Despite the benefits, school meal programmes in Africa face **various challenges**. These can include funding constraints, logistical difficulties in sourcing and distributing food, infrastructure limitations, and a lack in ensuring sustainability and long-term effectiveness.

Considering the widespread vulnerability and food security affecting its citizens, **in 2019 Addis Ababa initiated a school meals programme**, initially covering 70 primary schools and now expanded to 255 institutions, benefiting 780,000 students. This programme, funded by the city administration, provides **two free meals a day** - breakfast and lunch - and has generated 16,000 new jobs, prioritizing women's empowerment. Moreover, 171 schools practice school-based horticulture, recycling food waste into fertilizers. Alongside enhancing nutrition, the programme has boosted school enrollment, academic performance, and attendance.



PROMOTERS



Milan Urban Food Policy Pact

The Milan Urban Food Policy Pact (MUFPP) is the main legacy of the Universal Exhibition “Expo Milan 2015” Feeding the Planet, Energy for Life. The Milan Pact is a global commitment of mayors from around the world that considers food as an entry point for the sustainable development of growing cities. It represents the main framework for cities and international stakeholders active in the definition of innovative urban food policies. With its Framework of Actions that consists of 37 recommended actions clustered into 6 categories, the Milan Pact provides a holistic approach to urban food systems. Today, the Milan Pact gathers more than 280 cities (100 in Europe), representing a total of 490 million inhabitants over the 6 MUFPP regions.



AfriFOODlinks

AfriFOODlinks is a Horizon Europe project, counting 26 African and European partners, led by ICLEI Africa. It proudly is among the first experiences of Horizon Europe project conceived, led and run by African institutions. AfriFOODlinks aims to improve food and nutrition security while delivering positive outcomes for climate and the environment, and building socioecological resilience in 15 African cities and 5 European cities by: Applying an urban food systems lens to promote shifts to healthy, sustainable diets; Transforming urban food environments through real-world socio-technical experiments; Promoting inclusive multi-actor governance to empower public officials, small businesses and communities with ownership and agency to shape their food systems; Accelerating innovative, women- and youth-led agri-food businesses to support local value addition and inclusive economic participation.

The School Meals Coalition

The Cities Feeding the Future is one of the initiatives of the School Meals Coalition (SMC), launched in 2021 with the aim of driving actions to urgently improve and scale up school meal programs to ensure that every child has the opportunity to receive a healthy, nutritious meal in school by 2030. The Coalition gathers today around 100 governments keen to move forward on improving school meals programmes around the world. The initiative Cities Feeding the Future, led by the Milan Urban Food Policy Pact, aims to highlight the key role of mayors and support them in providing healthier and more sustainable school meals within their communities.



AICS - Italian Agency for Development Cooperation

The Italian Agency for Development Cooperation (AICS) is the operative platform of the Italian cooperation system, and it is called to perform activities associated with the elaboration, development, financing, management and control of international cooperation initiatives.

Among the 19 field offices, AICS Office in Addis Ababa is of central importance, as the Italian Development Cooperation has had a significant presence in Ethiopia since 1976. With 140 million Euros funds made available for the period 2023-2025 through the current three-year Ethiopian-Italian Cooperation Framework, Ethiopia is confirmed to be one of Italian Cooperation's priority countries.

In 2022, AICS and the City of Milan signed a 3-year Agreement to strengthen MUFPP's action to support the government policies of signatory cities, facilitate contacts and relations with AICS field offices to support urban/peri-urban food policies, promote the expansion of signatory cities, and disseminate food policies in the Italian and international debate on development cooperation. AICS, indeed, considers achieving food security, improving health and nutrition, and ensuring quality, equitable and inclusive education among its primary goals. To achieve so, several initiatives funded by AICS and implemented by AICS field offices, local partners, international organizations and NGOs include the provision and implementation of school meals programmes.

PRE-FORUM ACTIVITIES

FOR AFRIFOODLINKS CLUSTERS PARTICIPANTS ONLY

9th October 2024.

Venue: Addis Ababa Mayor's office

TIME	ACTIVITY
9:00 - 9:15	Welcoming, introduction & reconvene as clusters
9:15 - 10:00	Presentation of Niamey's pilot projet
10:00 - 10.45	Cluster discussion on Niamey's project proposal
10:45 - 11:15	Coffee break
11:15 - 12:00	Presentation of Bukavu's pilot project
12:00 - 12:45	Cluster discussion on Bukavu's project proposal
13:00 - 14:30	Lunch break
14:30 - 18:00	Field visits: <ul style="list-style-type: none">• Food waste composting facility• Urban Agriculture sites
19:00	Dinner

DAY 1

10th October 2024. Venue: Addis Ababa Mayor's office

8:30 - 9:00	Welcoming, coffee & registration
9:00 - 09:30	Official opening and keynote remarks: Mayor of Addis Ababa, Vice Mayor of Milan (video), Italian Ambassador to Italy, Director of AICS Ethiopia, World Food Programme AUGO Director
9:30 - 9:35	Photo Opportunity
9:35 - 10:00	MUFPP signing ceremony by new members
10:00 - 11:00	<p>Setting the scene</p> <p>This session will present the state of the MUFPP in Africa and explore key developments across the continent, highlighting the Cities Feeding the Future initiative, current policies, and activities. A special focus will be given to the presentation of the MUFPP report "School meals: the transformative potential of urban food policies"</p>
11:00 - 11:15	Coffee break
11:15 - 12:45	<p>Cities nourishing minds: best city-led practices for school meals</p> <p>In this session, Addis Ababa, Ouagadougou, Nairobi, Rufisque&Montpellier and Antananarivo will present their strategies and innovative approaches to enhancing school meal programs. The goal is to provide an overview of diverse, city-led initiatives on school meals across the continent.</p>
13:00 - 14:30	Lunch break
14:30 - 17:00	<p>Workshop by ACRA: the role of civil society organizations in school meals programs and the sustainability of the action with a multi-stakeholder approach</p> <p>This interactive workshop will explore the critical role that Civil Society Organizations (CSOs) play in developing school meals initiatives in the continent. Ensuring the long-term sustainability of those projects can be a challenge. Participants will engage in discussions on strategies for maintaining program effectiveness, securing funding, and fostering community involvement.</p>
19:00 - 21:00	Networking Ethiopian dinner

DAY 2

11th October 2024

Venue: Addis Ababa Mayor's Office

8:30 – 12:00	Field visits: <ul style="list-style-type: none">• Community Feeding center• Public primary school
12:00 – 13:30	Lunch at the school canteen
15:00 - 17:00	<p>AfriFOODlinks Policy Dialogue: unlocking local governments action on urban nutrition</p> <p>This Policy Dialogue will bring together key stakeholders and policymakers from international and regional organizations, development agencies and local governments to discuss how to leverage the role of cities in enhancing food security and nutrition through improved urban food environments.</p> <p>Building on the first results of the AfriFOODlinks project, participants will be invited to share their priorities and strategies, identify key policy tools available for different levels of government, and explore potential synergies and collaboration opportunities.</p>
17:00 - 17:30	Closing remarks, key takeaways and future directions: MUFPP Secretariat, African Union Representative, Addis Ababa Deputy Mayor
17:30	Farewell closing cocktail

SCHOOL MEALS PROGRAMMES FOR HEALTHIER AND SUSTAINABLE AFRICAN CITIES

Milan Urban Food Policy Pact
MUFPP Secretariat Unit
Food Policy Department
City of Milan

www.milanurbanfoodpolicyact.org
MUFPP.Secretariat@comune.milano.it

October 2024





6ÈME FORUM RÉGIONAL EN AFRIQUE

PROGRAMMES DE REPAS SCOLAIRES POUR DES VILLES AFRICAINES PLUS SAINES ET DURABLES

10 - 11 OCTOBRE 2024 | ADDIS ABEBA

NOTE CONCEPTUELLE & PROGRAMME

Photo by [Yohannes Minas](#) on [Unsplash](#)



The Afrifoodlinks project has received fundings from the [European Union's Horizon Europe](#) Research and Innovation programme, under grant agreement n. [101084322](#).

OBJECTIF DU FORUM REGIONAL

Le **Pacte de Milan** de politique alimentaire urbaine (MUFPP), créé en 2015, est le premier et le plus important réseau mondial visant à promouvoir des systèmes alimentaires durables dans les zones urbaines. Dans le cadre de cet engagement, des villes du monde entier se sont réunies pour partager leurs expériences, leurs stratégies et leurs meilleures pratiques afin de créer des systèmes alimentaires urbains plus résilients et plus équitables.

Addis-Abeba est une ville signataire du MUFPP depuis 2021 et membre de son comité directeur. En particulier, la ville s'est fortement engagée à fournir des programmes de repas scolaires à tous les enfants. L'expérience de la ville en matière de **repas scolaires** a été reconnue en 2022, lorsque Addis-Abeba a remporté les Milan Pact Awards dans la catégorie «Sustainable Diets & Nutrition».

En 2023, la maire **Adanech Abiebie** est devenu le maire champion de l'initiative **Cities Feeding the Future**, menée par le secrétariat du MUFPP au sein de la Coalition pour les repas scolaires.

Cet engagement permettra à la ville d'accueillir le **6e Forum régional du MUFPP** en Afrique **les 10 et 11 octobre 2024**, offrant ainsi une plateforme de dialogue, de collaboration et d'échange de connaissances entre les villes africaines.

Le 6e Forum régional du MUFPP en Afrique est une occasion unique de présenter des exemples réussis d'initiatives de repas scolaires à travers le continent africain et de plaider auprès des acteurs clés pour le rôle crucial que les villes et les gouvernements locaux peuvent jouer dans la fourniture de ce service inestimable pour leurs citoyens.

Objectifs de la conférence :

Tout en créant une plateforme de mise en réseau et d'échange, le Forum a trois objectifs principaux :

- Favoriser le dialogue politique sur les programmes de repas scolaires menés par les villes
- Présenter des programmes de repas scolaires réussis à Addis-Abeba et dans d'autres villes africaines
- Défendre auprès des organisations internationales et des gouvernements nationaux le rôle important des collectivités locales dans la réussite des programmes de restauration scolaire.

REPAS SCOLAIRES EN AFRIQUE

En Afrique, les enfants bénéficiant de repas scolaires sont environ **72 millions** sur le continent, avec des niveaux de couverture différents d'un pays à l'autre. Comme de nombreux pays africains sont confrontés à des problèmes nutritionnels importants, notamment la malnutrition, le retard de croissance et les carences en vitamines et minéraux essentiels, les repas scolaires jouent souvent un **rôle crucial** dans la résolution de ces problèmes en fournissant aux enfants un accès régulier à des aliments nutritifs. À cette fin, plusieurs gouvernements nationaux et locaux africains ont mis en place des programmes de repas scolaires pour répondre aux besoins éducatifs et nutritionnels.

L'**origine des aliments** utilisés pour les repas scolaires varie. Dans certains cas, les aliments sont d'origine locale, ce qui permet de soutenir les agriculteurs et les communautés locales. Dans d'autres cas, notamment dans les zones touchées par un conflit ou par l'insécurité alimentaire, la nourriture peut être fournie par des programmes d'aide internationale. La **fourniture de repas** scolaires peut avoir un impact significatif sur les résultats scolaires : les enfants qui reçoivent des repas réguliers et nutritifs sont plus susceptibles d'aller régulièrement à l'école, de se concentrer en classe et d'obtenir de meilleurs résultats scolaires.

Dans certains cas, les programmes de repas scolaires impliquent l'ensemble de la communauté. Les **parents** peuvent apporter leur contribution sous forme de travail ou de denrées alimentaires, et les organisations ou entreprises locales peuvent fournir un soutien ou des ressources. Malgré leurs avantages, les programmes de repas scolaires en Afrique sont confrontés à **divers défis**. Il peut s'agir de contraintes financières, de difficultés logistiques liées à l'approvisionnement et à la distribution des denrées alimentaires, de limitations des infrastructures et d'un manque de durabilité et d'efficacité à long terme.

Compte tenu de la vulnérabilité généralisée et de la sécurité alimentaire de ses citoyens, **Addis-Abeba a lancé en 2019 un programme de repas scolaires, qui couvrait initialement 70 écoles primaires** et s'étend désormais à 255 établissements, au bénéfice de 780 000 élèves.

Ce programme, financé par l'administration de la ville, fournit deux repas gratuits par jour - petit-déjeuner et déjeuner - et a généré 16 000 nouveaux emplois, en donnant la priorité à l'autonomisation des femmes. En outre, 171 écoles pratiquent l'horticulture scolaire, recyclant les déchets alimentaires en engrais. Outre l'amélioration de la nutrition, le programme a stimulé la scolarisation, les résultats scolaires et l'assiduité.

PROMOTEURS



Milan Urban Food Policy Pact

Le Pacte de Milan de politique alimentaire urbaine (MUFPP) est le principal héritage de l'exposition universelle « Expo Milan 2015 » Nourrir la planète, énergie pour la vie. Le Pacte de Milan est un engagement global des maires du monde entier qui considère l'alimentation comme un point d'entrée pour le développement durable des villes en croissance. Il représente le cadre principal pour les villes et les parties prenantes internationales actives dans la définition de politiques alimentaires urbaines innovantes. Avec son cadre d'actions qui consiste en 37 actions recommandées regroupées en 6 catégories, le Pacte de Milan fournit une approche holistique des systèmes alimentaires urbains. Aujourd'hui, le Pacte de Milan rassemble plus de 280 villes (100 en Europe), représentant un total de 490 millions d'habitants dans les 6 régions du MUFPP.



AfriFOODlinks

AfriFOODlinks est un projet Horizon Europe, comptant 26 partenaires africains et européens, dirigé par ICLEI Africa. Il s'agit de l'une des premières expériences de projet Horizon Europe conçu, dirigé et géré par des institutions africaines. AfriFOODlinks vise à améliorer la sécurité alimentaire et nutritionnelle tout en produisant des résultats positifs pour le climat et l'environnement, et en renforçant la résilience socio-écologique dans 15 villes africaines et 5 villes européennes : En appliquant une approche des systèmes alimentaires urbains pour promouvoir des régimes alimentaires sains et durables ; en transformant les environnements alimentaires urbains par le biais d'expériences socio-techniques réelles ; en promouvant une gouvernance multi-acteurs inclusive pour permettre aux fonctionnaires, aux petites entreprises et aux communautés de s'approprier et de façonner leurs systèmes alimentaires ; en accélérant les entreprises agroalimentaires innovantes, dirigées par des femmes et des jeunes, pour soutenir la valeur ajoutée locale et la participation économique de tous.

The School Meals Coalition

Cities Feeding the Future est l'une des initiatives de la School Meals Coalition (SMC), lancée en 2021 dans le but d'impulser des actions visant à améliorer et à développer d'urgence les programmes de repas scolaires afin de garantir que chaque enfant ait la possibilité de recevoir un repas sain et nutritif à l'école d'ici 2030. La Coalition rassemble aujourd'hui une centaine de gouvernements désireux de faire avancer l'amélioration des programmes de repas scolaires dans le monde. L'initiative Cities Feeding the Future, menée par le Milan Urban Food Policy Pact, vise à souligner le rôle clé des maires et à les aider à fournir des repas scolaires plus sains et plus durables au sein de leurs communautés.



AICS - Agence Italienne pour la Coopération au Développement

L'Agence Italienne pour la Coopération au Développement (AICS) est la plate-forme opérationnelle du système de coopération italien, et elle est appelée à exercer des activités liées à l'élaboration, au développement, au financement, à la gestion et au contrôle des initiatives de coopération internationale.

Parmi les 19 bureaux locaux, le bureau AICS d'Addis-Abeba est d'une importance capitale, car la coopération italienne au développement est présente en Éthiopie depuis 1976. Avec 140 millions d'euros de fonds mis à disposition pour la période 2023-2025 par le biais de l'actuel cadre de coopération triennal entre l'Éthiopie et l'Italie, l'Éthiopie confirme être l'un des pays prioritaires de la coopération italienne.

En 2022, l'AICS et la ville de Milan ont signé un accord triennal visant à renforcer l'action du MUFPP pour soutenir les politiques gouvernementales des villes signataires, faciliter les contacts et les relations avec les bureaux de terrain de l'AICS pour soutenir les politiques alimentaires urbaines/périurbaines, promouvoir l'expansion des villes signataires et diffuser les politiques alimentaires dans le débat italien et international sur la coopération au développement. L'AICS considère en effet que la sécurité alimentaire, l'amélioration de la santé et de la nutrition, la garantie d'une éducation de qualité, équitable et inclusive font partie de ses principaux objectifs. Pour ce faire, plusieurs initiatives financées par l'AICS et mises en œuvre par ses bureaux locaux, ses partenaires locaux, des organisations internationales et des ONG comprennent la fourniture et la mise en œuvre de programmes de repas scolaires.

ACTIVITÉS PRÉ-FORUM

UNIQUEMENT POUR LES MEMBRES DES CLUSTERS
FRANCOPHONES AFRIFOODLINKS

9 OCTOBRE 2024

Lieu: Mairie de Addis Abeba

HEURE	ACTIVITE'
9:00 - 9:15	Accueil, introduction et reprise des travaux en groupes
9:15 - 10:00	Présentation du projet pilote de Niamey
10:00 - 10:45	Discussion en groupe sur la proposition de projet de Niamey
10:45 - 11:15	Pause café
11:15 - 12:00	Présentation du projet pilote de Bukavu
12:00 - 12:45	Discussion en groupe sur la proposition de projet de Bukavu
13:00 - 14:30	Pause déjeuner
14:30 - 18:00	Visites sur le terrain : <ul style="list-style-type: none">• Centre de compostage de déchets alimentaires• Sites d'agriculture urbaine
19:00	Diner

JOUR 1

10 Octobre 2024. Lieu: Mairie de Addis Abeba

8:30 - 9:00	Accueil, café et enregistrement
9:00 - 9:30	Ouverture officielle: Maire d'Addis-Abeba, Vice-Maire de Milan (vidéo), Ambassadeur d'Italie en Ethiopie, Directrice de la coopération italienne en Éthiopie, Directeur du bureau mondial du PAM pour l'Union africaine
9:30 - 9:35	Séance photo
9:35 - 10:00	Cérémonie de signature des nouveaux membres du MUFPP
10:00 - 11:00	Mise en contexte Cette session présentera l'état d'avancement du MUFPP en Afrique et explorera les principaux développements à travers le continent, en mettant en lumière l'initiative Cities Feeding the Future, les politiques actuelles et les activités. Une attention particulière sera accordée à la présentation du rapport du MUFPP intitulé « School meals : the transformative potential of urban food policies » (Repas scolaires : le potentiel de transformation des politiques alimentaires urbaines).
11:00 - 11:15	Pause café
11:15 - 12:45	Les villes nourrissent les esprits : meilleures pratiques municipales en matière de repas scolaires Au cours de cette session, des villes de tout le continent présenteront leurs stratégies et leurs approches innovantes pour améliorer les programmes de repas scolaires. L'objectif est de fournir une vue d'ensemble des diverses initiatives menées par les villes visant à améliorer la qualité, la portée et l'impact des repas scolaires
13:00 - 14:30	Pause déjeuner
14:30 - 17:00	Atelier organisé par ACRA : le rôle des organisations de la société civile dans les programmes de repas scolaires et la question de la durabilité de l'action avec une approche multipartite Cet atelier interactif explorera le rôle critique que les organisations de la société civile (OSC) jouent dans le développement d'initiatives de repas scolaires sur le continent. Cependant, assurer la durabilité à long terme de ces projets peut être un défi. Les participants discuteront des stratégies permettant de maintenir l'efficacité des programmes, d'obtenir des financements et de favoriser l'implication de la communauté.
19:00 - 21:00	Dîner éthiopien de <i>networking</i>

JOUR 2

11 Octobre 2024

Mairie de Addis Abeba

8:30 – 12:00	Visites de terrain: <ul style="list-style-type: none">• centre d'alimentation communautaire• école primaire publique
12:00 – 13:30	Déjeuner à la cantine scolaire
15:00 - 17:00	<p>Dialogue politique d'AfriFOODlinks : Mobiliser l'action des gouvernements locaux en matière de nutrition urbaine</p> <p>Ce dialogue politique réunit des acteurs clés et des décideurs politiques d'organisations internationales et régionales, d'agences de développement et de gouvernements locaux pour discuter le rôle des villes dans l'amélioration de la sécurité alimentaire et de la nutrition à travers l'amélioration des environnements alimentaires urbains. S'appuyant sur les premiers résultats du projet AfriFOODlinks, les participants seront invités à partager leurs priorités et leurs stratégies, à identifier les principaux outils politiques disponibles pour les différents niveaux de gouvernement et à explorer les synergies potentielles et les possibilités de collaboration.</p>
17:00 - 17:30	Remarques finales, conclusions et orientations futures: Secretariat du Pacte, Représentant de l'Union Africaine, Adjoint au Maire d'Addis Abeba
17:30	Cocktail de clôture

PROGRAMMES DE REPAS SCOLAIRES POUR DES VILLES AFRICAINES PLUS SAINES ET DURABLES

Milan Urban Food Policy Pact
MUFPP Secretariat Unit
Food Policy Department
City of Milan

www.milanurbanfoodpact.org
MUFPP.Secretariat@comune.milano.it

October 2024

